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نخســـتین دوره لیـــگ نخبگان آســـیا برای 
آبـــی و قرمزهـــای پایتخـــت به هیـــچ وجه 
عادی نیســـت چـــرا که دو تیم اســـتقلال و 
پرســـپولیس از میزبانـــی در زمیـــن خانگی 
محـــروم شـــدند و ایـــن موضـــوع یکـــی از 
چالش هـــای ســـرخابی ها در فصل جدید 
مســـابقات آســـیایی محســـوب می شـــود. 
البتـــه از دســـت رفتـــن میزبانـــی تنها یک 
موضوع ســـاده نیســـت و این اتفاق باعث 
شـــده تـــا ســـرخابی ها ضررهای بســـیاری 

متحمل شـــوند.
یکـــی از عوامـــل کســـب نتایج نـــه چندان 

مناســـب دو تیم اســـتقلال و پرســـپولیس 
تا بـــه اینجـــای لیگ نخبـــگان آســـیا، بازی 
در زمین بی طرف اســـت چرا که همیشـــه 
ورزشـــگاه آزادی یادآور جو وحشتناک برای 
تیم های میهمان محســـوب می شود و این 
موضـــوع باعث می شـــد تـــا تیـــم میهمان 
عـــلاوه بـــر فشـــار تیـــم مقابـــل، با فشـــار 
هـــواداران حریـــف هـــم روبه رو شـــوند که 
این موضوع تا حد زیـــادی باعث ترس آنها 
می شـــد. عـــلاوه بر ایـــن حضور هـــواداران 
پرشمار اســـتقلال و پرســـپولیس دلگرمی 
بازیکنـــان دو تیـــم را بـــه همـــراه دارد و این 
موضـــوع باعـــث می شـــود تـــا بازیکنـــان با 
شـــرایط بهتری مقابل حریـــف خود حاضر 

. ند شو
مهم تریـــن موضوع در خصوص از دســـت 
رفتن حق میزبانی تیم هـــای ایرانی، هزینه 
بیشـــتر تیم های اســـتقلال و پرســـپولیس 
اســـت. ســـرخابی ها در حالـــی دبـــی را به 

عنـــوان میزبـــان انتخـــاب کردند کـــه این 
شـــهر در فهرســـت گران تریـــن شـــهرهای 
خاورمیانـــه قـــرار دارد. این در حالی اســـت 
کـــه دو تیم اســـتقلال و پرســـپولیس برای 
ایـــن میزبانی هزینه های بســـیاری همچون 
اجاره ورزشـــگاه، اجاره هتـــل و... متحمل 
می شـــوند کـــه بـــا توجـــه بـــه شـــرایط نـــه 
چندان خـــوب اقتصادی دو تیـــم، کار آنها 

بســـیار ســـخت است.
البتـــه میزبانی امســـال دو تیم اســـتقلال و 
پرســـپولیس در امـــارات بـــه دلیـــل حضور 
ایرانی هـــای بســـیار در ایـــن کشـــور مـــورد 
اســـتقبال هـــواداران زیـــادی قـــرار گرفـــت 
امـــا این موضـــوع با ســـال های گذشـــته و 
میزبانی در کشـــورمان قابل قیاس نیست 
تـــا امســـال میـــزان اســـتقبال هـــواداران 
ایرانی نســـبت به ســـال های گذشـــته افت 
شـــدیدی پیـــدا کنـــد. در ایـــن خصـــوص 
شـــنیده می شـــود کـــه  ای اف ســـی از ایـــن 

موضوع ناراحت اســـت و تـــلاش می کند تا 
تیم های ایرانی همچون گذشـــته در کشور 
خود میزبان مســـابقات باشـــند. مسئولان 
کنفدراســـیون آســـیا به دنبال این هستند 
تـــا اولیـــن دوره لیگ نخبگان با بیشـــترین 
هیجـــان برگـــزار شـــود و هـــواداران ایرانی 
را عامـــل بالا رفتـــن هیجان در مســـابقات 

می داننـــد.
در ایـــن بین مســـئولان ورزش کشـــورمان 
بـــرای بازگرداندن حق میزبانـــی اقداماتی 
انجـــام دادنـــد و مکاتباتـــی با ای اف ســـی 
و فیفـــا داشـــتند. احمـــد دنیامالـــی، وزیر 
ورزش و جوانـــان در خصـــوص بازگشـــت 
میزبانـــی تیم های ایرانی به شـــرایط عادی 
خبر داد و گفت: »در حال تلاش هســـتیم 
و مکاتباتـــی هم انجام دادیم. فدراســـیون 
فوتبـــال هم مکاتباتی با ای اف ســـی و فیفا 
داشته است. ان شـــاءالله بزودی شرایطی 
فراهـــم می شـــود تـــا مـــا مجـــدداً میزبانی  

بازی های خودمان را در کشـــورمان داشته 
باشیم.«

رئیـــس  تـــاج،  ایـــن مهـــدی  بـــر  عـــلاوه 
فدراســـیون فوتبال نامه ای به  ای اف ســـی 
و فیفا ارســـال کـــرد و در ایـــن نامه به بحث 
عادی شـــدن پروازهـــا و امنیت در کشـــور 
بـــرای میزبانی تیم هـــای ایرانی اشـــاره کرد 
و حـــالا مســـئولان در انتظـــار پاســـخ نامه 
هســـتند. شـــنیده می شـــود که  ای اف سی 
نظـــر مثبتـــی بـــرای بازگشـــت میزبانـــی به 
نمایندگان کشـــورمان دارد کـــه اصلی ترین 

دلیـــل آن هـــم حضور پـــر تعداد هـــواداران 
دو تیم اســـتقلال و پرســـپولیس اســـت اما 
برخـــی از تیم ها برای فرار از فشـــار بازی ها 
در ایران، با این موضوع مخالف هســـتند. 
اگـــر این اتفاق رخ دهد ســـتارگان حاضر در 
لیـــگ نخبگان آســـیا دوبـــاره مســـافر ایران 
می شـــوند و ایـــن فرصت بـــرای هـــواداران 
ایرانـــی به وجـــود می آید تـــا بازی آنهـــا را از 
نزدیـــک بـــا تیم هـــای ایرانی تماشـــا کنند. 
به نظـــر با این تفاســـیر بایـــد منتظر حضور 

دوبـــاره رونالدو در ایران باشـــیم.

وزیر ورزش: به زودی شرایط میزبانی فراهم می شود

 رونالدو دوباره مسافر ایران

آغاز فاز دوم ترمیم زمین شماره یک 
مرکز ملی فوتبال

داود پرهیـــزکاری، رئیس مرکز ملی فوتبـــال درباره آغاز 
فـــاز دوم ترمیم زمین شـــماره یک مرکز ملـــی فوتبال، 
گفـــت: »با حمایتـــی که از ســـوی رئیس فدراســـیون، 
دبیـــرکل و اعضـــای هیـــأت رئیســـه صـــورت گرفـــت، 
عملیات احیـــای کامل زمین چمن شـــماره یک در فاز 
اول بـــا موفقیت انجام شـــد که امیدواریـــم این زمین 

تا ابتدای اردیبهشـــت آماده اســـتفاده کامل شـــود.«
وی افـــزود: »ابعـــاد زمیـــن چمن شـــماره یـــک تقریباً 
ســـه برابـــر یـــک زمیـــن چمـــن اســـتاندارد اســـت. به 
همیـــن دلیل ما بـــا بودجه ای که در اختیار داشـــتیم و 
زمان بندی که صـــورت گرفت تصمیـــم گرفتیم اصلاح 
بنیادین این چمن قدیمـــی در دو فاز صورت بگیرد. در 
واقـــع فاز اول که نیمی از این چمن را شـــامل می شـــد 
با مراقبـــت و کارشناســـی کامل پیش رفـــت که نتایج 
آن کامـــلاً مطلـــوب بود به همیـــن خاطر به اســـتقبال 

فـــاز دوم رفتیم.«
رئیـــس مرکز ملی فوتبال با اشـــاره بـــه تغییراتی مانند 
نصب و تـــدارک فضا بـــرای برج های روشـــنایی زمین، 
تأمیـــن پیســـت چمـــن مصنوعـــی بـــرای اســـتفاده در 
روزهـــای بارانی بویـــژه برای تمریـــن داوران و... گفت: 
»ایـــن زمین کـــه در قدیـــم نامش زمین شـــماره هفت 
ورزشـــگاه آزادی بود، 25 سال مورد استفاده قرار گرفته 
و نیاز به تغییرات جدی داشـــت بـــه همین خاطر تمام 
فرایند حـــذف چمن قدیمـــی، گودبرادری، زیرســـازی 
کامل، کاشـــت چمن، زهکشـــی و... را مطابق فاز اول 
در فـــاز دوم هـــم بـــرای بخش دیگـــری از ایـــن چمن 
انجام خواهیم داد کـــه از امروز صبح عملیات اجرایی 
آغاز شـــد. بـــا این اقـــدام عملاً مـــا دو زمیـــن چمن در 
اختیار خواهیم داشـــت بـــا اندکی فاصلـــه از همدیگر 

بـــه بهره برداری خواهند رســـید.«

با وجود برکناری توسط کمیته فنی

سلیمانی در تمرین تیم ملی فوتسال
اردوی تیم ملی فوتســـال بانوان در حالی از دیروز آغاز 
شـــد که فروزان سلیمانی ســـرمربی تیم ملی بانوان با 
وجود برکناری از ســـوی کمیته فنی در این اردو حاضر 
شـــد. هفته گذشـــته مجید جلالی رئیس کمیته فنی 
در گفت وگویـــی از عملکرد ضعیف تیم ملی فوتســـال 
بانوان در ۴ ســـال گذشته با ســـرمربیگری سلیمانی و 

برکناری او از تیـــم ملی گفته بود.
وی همچنیـــن اعلام کرد کـــه گزینه جدید ســـرمربی 
تیم ملـــی فوتســـال بانوان بـــه زودی اعلام می شـــود. 
حال شـــنیده شـــده که مهدی تاج رئیس فدراســـیون 
فوتبال بـــا تصمیم کمیته فنی مخالفت کـــرده و ادامه 
همـــکاری فدراســـیون با ایـــن مربی را بلامانـــع اعلام 
کرده است. ســـؤالی که مطرح است، اینکه اگر کمیته 
فنی فدراســـیون در مـــورد تصمیمات گرفته شـــده در 
مـــورد تیم های ملی مســـتقل اســـت، پـــس مخالفت 

رئیس فدراســـیون فوتبـــال بر چه مبنایی اســـت؟

خروج سریع قلی زاده در پایان دور رفت
در ادامـــه دیدارهای هفتـــه هفدهم و پایانـــی دور رفت 
لیـــگ استراکلاســـا لهســـتان، تیـــم فوتبال لـــخ پوزنان 
کـــه برای پنجمیـــن مســـابقه پیاپی علی قلـــی زاده را در 
ترکیـــب داشـــت، به مصـــاف تیـــم رده دهمی پیاســـت 
رفـــت. لـــخ پوزنـــان کـــه در دو هفتـــه گذشـــته لیـــگ 
لهســـتان دو پیـــروزی بـــا گل هـــای علـــی قلـــی زاده به 
دســـت آورده بود، در دیدار با پیاســـت نتوانســـت روند 
بردهـــای خود را ادامه بدهد و در حالـــی که یک نیمه از 
ملی پـــوش ایرانی اش بهـــره می برد، به تســـاوی رضایت 
داد. یـــاران قلـــی زاده کـــه پیـــش از این در 16 مســـابقه 
لیگ استراکلاســـا لهســـتان 12 برد، یک مســـاوی و سه 
شکســـت داشـــتند، در دیـــدار خـــارج از خانـــه مقابل 
پیاســـت بـــا نتیجه صفـــر- صفر متوقف شـــدند تـــا دور 
رفـــت این رقابت هـــا را بـــا 38 امتیاز و صدرنشـــینی به 
پایـــان برســـانند. ملی پـــوش ایرانـــی لخ پوزنـــان که در 
16 مســـابقه این فصل لیگ لهســـتان آمار ســـه گل و دو 
پاس گل را داشـــت، در جریان تساوی بدون گل تیمش 

مقابل پیاســـت در شـــروع نیمه دوم تعویض شـــد.

ناظمی و احمدی در آسیا سوت می زنند
مســـابقات گـــروه A انتخابی جام ملت های فوتســـال 
بانـــوان آســـیا از 22 تـــا 2۹ دی مـــاه در تایلنـــد برگـــزار 
می شـــود. با اعـــلام کنفدراســـیون فوتبال آســـیا گلاره 
ناظمـــی و علـــی احمـــدی به عنـــوان داور مســـابقات 
 B ایـــن گـــروه را قضـــاوت می کننـــد. همچنین گـــروه
ایـــن رقابت ها بـــه میزبانی اندونـــزی درحالـــی برگزار 
می شـــود که محمدجواد احتشـــام به عنـــوان داور در 
این مســـابقات حضور دارد. ایـــن رقابت ها روزهای 22 

تـــا 3۰ دی برگزار می شـــود.
 

گلزنی نوراللهی پشت درهای بسته
احمد نوراللهی که هفته گذشـــته در مســـابقه لیگ برتر 
امارات مقابـــل الوصل یک پاس گل در جریان تســـاوی 
دو بـــر دو تیمش داده بـــود، در دیـــدار تدارکاتی الوحده 
توانســـت مؤثـــر کار کنـــد و گلزنـــی کند. هافبـــک ایرانی 
الوحـــده که در هشـــت مســـابقه ایـــن فصل لیـــگ برتر 
امارات حضوری ثابت در ترکیب داشـــته و با وجود عدم 
گلزنی توانســـته ســـه پاس گل بدهد، توانست زننده گل 
تیمش در جـــدال تدارکاتی مقابل بنی یاس باشـــد. تیم 
فوتبال الوحده با توجه به تعطیلی مســـابقات لیگ برتر 
امارات تصمیم بـــه انجام دیدار تدارکاتی پشـــت درهای 
بســـته مقابـــل تیم بنی یـــاس گرفـــت کـــه در روز گلزنی 
نوراللهـــی توانســـت به برتـــری یک برصفر برســـد. یاران 
نوراللهـــی کـــه درحال حاضـــر 15امتیازی و تیـــم چهارم 
جـــدول لیگ برتر امارات هســـتند، روز شـــنبه، هفدهم 
آذرمـــاه در هفتـــه نهم ایـــن رقابت هـــا مقابـــل العروبه 

قعرنشـــین قرار می گیرند.

افزایش زمزمه های جدایی مهدی از جمع افعی ها

طارمی می رود تا صلاح بیاید

 پس از شـــدت گرفتن انتقادات از مهدی 
طارمی در میلان پـــس از ناکامی در گلزنی 
مقابل لایپزیـــش و مصاحبه محمد صلاح 
در خصوص نرســـیدن پیشـــنهاد تمدید از 
ســـوی مدیران لیورپول، رسانه اسپانیایی 
»فیچاخس« مدعی شـــده که اینتر، قصد 
جذب ســـتاره مصـــری قرمزهـــای آنفیلد 
در تابســـتان را دارد. به نقل از این رســـانه 
اســـپانیایی، اینتر حاضر است برای جذب 
صلاح، ســـه مهاجم نیمکت نشـــین خود 
یعنی مهـــدی طارمـــی، مارکـــو آرناتوویچ 
و خواکیـــن کـــوره آ را به فروش برســـاند و 
فضای مناســـب بـــرای پرداخت دســـتمزد 
گـــزاف محمـــد صـــلاح در ســـال 2۰25 را 
فراهم کنـــد. موضوعی که در رســـانه های 
کشـــور ســـروصدای زیـــادی بـــه پـــا کـــرده 

. ست ا
نکتـــه ای کـــه در این خصوص وجـــود دارد 
ایـــن اســـت کـــه »فیچاخـــس«، در جمع 
رســـانه های معتبـــر حوزه نقـــل و انتقالات 

در فوتبـــال اروپا نیســـت و معمـــولاً اخبار 
موثق حوزه نقل و انتقالات، از رســـانه های 
دیگـــری چـــون مـــارکا مخابره می شـــوند. 
ضمن اینکه برای بررســـی اخبار مربوط به 
فوتبال ایتالیا و انگلیس، باید رسانه هایی 
چون اســـکای یا گاتزتادلواسپورت را دنبال 
کـــرد. نکتـــه دیگـــر اینکـــه بیـــن ســـه نام 
مطرح شـــده، تنهـــا مهدی طارمی اســـت 
کـــه در پایـــان فصل بـــا اینتر قـــرارداد دارد 
و دو بازیکـــن دیگر، به عنـــوان بازیکن آزاد 
می تواننـــد اینتر را ترک کننـــد و نراتزوری، 
تـــا اینجـــا برنامـــه ای بـــرای درآمدزایـــی از 

فروش این بازیکنان نداشـــته اســـت.
به طور کلـــی، نمی توان این شـــایعه را یک 
خبـــر موثق و قابـــل بحث در نظـــر گرفت 
اما افزایش زمزمه هـــا در خصوص جدایی 
طارمـــی و گمانه زنی هـــای برخی رســـانه ها 
در خصـــوص مذاکرات ســـتاره تیـــم ملی 
با باشـــگاه شـــباب الاهلی امارات، نشـــان 
از ایـــن دارد که با این رویـــه، دوران حضور 
ســـتاره ایرانـــی در باشـــگاه اینتـــر بـــه تنها 
یـــک فصل ختم خواهد شـــد؛ مگـــر اینکه 
طارمـــی در ادامـــه فصـــل بـــا نمایش های 
خـــود، شـــرایط را به شـــکل دیگـــری رقم 

. بزند
طارمی تـــا این جای فصـــل، در هیچ کدام 
از بازی هـــای ســـری آ ایتالیا بـــرای اینتر به 

عنـــوان بازیکـــن ثابت بـــه میـــدان نرفته 
و ســـیمونه اینزاگـــی، بیشـــتر بـــه او بـــرای 
حضور در مســـابقات لیـــگ قهرمانان اروپا 
اعتماد کرده و طارمی در هر پنج مســـابقه 
اروپایی این فصـــل، در ترکیب اصلی اینتر 
قـــرار گرفتـــه اســـت. حاصـــل این شـــش 
بازی در کنـــار 1۰ حضور به عنـــوان بازیکن 
نیمکت نشـــین در ترکیب اینتر، مجموعاً 

یـــک گل و ســـه پاس گل بوده اســـت.
برخـــی هـــواداران اینتر، از مهـــدی طارمی 
به خاطـــر دوندگـــی بالا و نقش مؤثـــر او در 
پـــرس و دفـــاع تیمـــی بویـــژه در دو تقابل 
ســـخت اروپایی مقابل منچسترســـیتی و 
آرســـنال رضایـــت دارنـــد اما آنچـــه یه یک 
مهاجـــم در چنیـــن ســـطحی از فوتبـــال 
اروپـــا اعتبار می دهد، گلزنی و اســـتفاده از 
اندک فرصت ها اســـت کـــه طارمی تاکنون 
نتوانســـته از این فرصت ها استفاده لازم را 
ببـــرد . ضمن اینکه در این فصـــل، لائوتارو 
مارتینـــز 6 گل و 2 پـــاس گل را ثبـــت کرده 
و مارکـــوس تـــورام بـــا ۹ گل و 3پـــاس گل 
در فـــرم بســـیار خوبـــی به ســـر می برند و 
طارمی، رقبـــای آماده ای برای رســـیدن به 
ترکیـــب اصلی این تیـــم دارد. با این وصف 
باید دید که ســـتاره فصول اخیر تیم پورتو، 
چطـــور بـــه شـــرایط فعلـــی اش در فوتبال 

ایتالیـــا واکنش نشـــان خواهد داد.

لژیونرها
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در فصـــل جـــاری فوتبـــال ایـــران، مشـــکلات مرتبـــط بـــا سیســـتم کمـــک داور ویدیویـــی )VAR( بـــه یکـــی از 
چالش هـــای جـــدی فدراســـیون فوتبال تبدیل شـــده اســـت؛ رونـــد تأمیـــن این سیســـتم و مســـائل مالی آن، 
همچنـــان محـــل بحـــث و جدل هایـــی در درون جامعـــه فوتبال به شـــمار می آیـــد. در ایـــن مقاله، به بررســـی 
جزئیـــات واکنش هـــا به وضعیت کنونـــی VARهـــای ایرانی و انتقادات وارده به فدراســـیون فوتبـــال می پردازیم.

ماجرای پرابهام اجاره بهای سیستم های VAR در لیگ برتر

پــــــول زور

صفر تا صفر تا 
صد پروژه صد پروژه 
کمک داور کمک داور 
ویدیویی ویدیویی 

مربوط به مربوط به 
سازمان سازمان 

لیگ است لیگ است 
و براساس و براساس 

لیست لیست 
اعلامی اعلامی 

سازمان سازمان 
لیگ، کمیته لیگ، کمیته 

داوران داوران 
برای بازی برای بازی 

تیم داوری تیم داوری 
تخصیص تخصیص 

می دهدمی دهد

محمدرضا رحیم پور
خبر نگار

ایلیا بهزاد اول
خبر نگار

   در دنیا اجاره مرسوم است نه خرید
شرایط تست سالانه این سیستم ها از سوی 
فیفا باعث شده تا شرکت های مورد تأیید 
فیفا از سال 2۰22 تا به امروز از 11 شرکت 
به 6 شرکت تعدیل پیدا کند و همین 
موضوع باعث شده تا بسیاری از کشور ها 
دنیا به جای خرید این سیستم سراغ اجاره 
آن بروند.  حال باید خاطرنشان کرد که 
ممکن است شرکتی که فدراسیون فوتبال 
از آن VAR را خریداری کرده، از سال 
آینده دیگر مجوز نداشته باشد. بنابراین، 
سرمایه گذاری بلندمدت روی یک سیستم 
معیوب یا غیراستاندارد، ریسک بزرگی 
برای باشگاه ها محسوب می شود.

 گلایه های مبتکر  VAR ایرانی  

 VAR اخیراً هدایت سفیددشتی، مبتکر طرح
ایرانی، از عدم همکاری فدراسیون فوتبال گلایه 
کرده است. وی به کمبود حمایت ها و شفافیت در 
 VAR روند دریافت مجوز از فیفا برای استفاده از
ایرانی اشاره کرده و نگرانی هایی را در مورد زمان و 
هزینه ها ابراز کرده است.

حکیم: آمادگی تست کردن 
 VAR های ایرانی 
در فدراسیون وجود دارد 

در این راستا به سراغ محسن 
حکیم رفتیم تا آخرین وضعیت 
سیستم های کمک داور ویدیویی 
را بررسی کنیم. محسن حکیم، 
به تفصیل به این موضوعات 
پرداخته و اظهار داشته که 
هزینه ۴۴۰میلیون تومانی برای 
اجاره VAR به نسبت هزینه های 
جابه جایی و نگهداری این 
سیستم، مبلغی معقول است. 
اما چالش اصلی در این زمینه، 
مربوط به هزینه های مربوط به 
اجاره و تأمین این تجهیزات است. 
نکته دیگری که وی به آن اشاره 
داشت، بحث تولید این سیستم 
در داخل کشور است که حکیم 
به ادعای برخی شرکت ها مبنی 
بر تولید سیستم VAR ایرانی 
اشاره کرده و بیان کرد: »کارآمدی 
هر سیستم باید ابتدا توسط 
فدراسیون فوتبال مورد تست 
و بررسی قرار بگیرد و ما برای 
این موضوع آمادگی کامل داریم 
اما خیلی از سیستم هایی تولید 
شده در ایران کارآمدی منطبق 
با آیین نامه های فیفا نداشتند.« 
موضوع دیگری که مورد اعتراض 
باشگاه ها بود، مربوط به هزینه 
۴۴۰میلیون تومانی اجاره بهای 
این سیستم بود که البته به گفته 
حکیم، هنوز هیچ باشگاهی مبلغ 
اجاره این سیستم را پرداخت 
نکرده است.

در چنـــد ســـال اخیـــر، مدیـــران فوتبال ایـــران با دو شـــرکت 
تولیدکننـــده VAR همـــکاری کـــرده کـــه یک شـــرکت چینی و 
شـــرکت هنگ کنگی »ســـیمپیل لایو« تـــا به امـــروز تجهیزات 
خود را به ایران فرســـتاده اند. ســـیمپلی لایو اولین شرکتی بود 
که برای حضـــور در ایران اعلام آمادگی کرد و برای هشـــت ماه 
حضـــور در ایران مبلغ ۴۰هزار دلار اجاره بهای سیســـتم خود را 
درخواســـت کرد. به علاوه در شـــرکت ها دیگر مورد تأیید فیفا، 
شـــرکت هاکای، برای هر سیســـتم خود را برای هـــر بازی مبلغ 

5۰۰۰ دلار )معـــادل 3۰۰ میلیـــون تومان(اجاره می دهد.
ایـــن امـــر ســـؤال های جـــدی را بـــه وجود مـــی آورد کـــه چرا 
 VAR باشـــگاه ها مجبور هســـتند ۴۴۰میلیون تومـــان هزینه
را به فدراســـیون پرداخت کنند، در حالی کـــه می توانند این 
سیســـتم را بـــه مبالغ بـــه مراتـــب پایین تر اجـــاره کنند. این 
عدم تطابق در قیمت گذاری، بـــه وضوح غیرمنصفانه 
بـــه نظـــر می رســـد و باعـــث شـــده باشـــگاه ها به 
جســـت و جوی گزینه هـــای بهتـــر و ارزان تـــر 
بروند و در همین راســـتا شـــنیده می شـــود 
چنـــد باشـــگاه لیـــگ برتـــری شهرســـتانی 
در حـــال رایزنـــی بـــا شـــرکت های مـــورد 
تأیید فیفا برای اجاره مســـتقیم سیســـتم 
هســـتند. ضمـــن اینکـــه ایـــن موضـــوع 
در اکثر کشـــورهای دنیا مرســـوم اســـت 
س  ســـا برا ننـــد  ا می تو ه ها  شـــگا با و 
پروتکل هـــای فیفا سیســـتم مـــورد نظر 
را خریـــداری و اســـتفاده کنند. ســـؤالی 
کـــه در ایـــن خصـــوص مطرح می شـــود 
آن اســـت کـــه اگـــر باشـــگاهی بخواهـــد 
VAR مورد تأیید فیفـــا را اجاره  مســـتقیماً 
 VAR کند، سرنوشـــت انتخـــاب داوران اتاق

چـــه خواهد شـــد؟
علـــی خســـروی، عضـــو کمیتـــه داوران در ایـــن خصـــوص به 
ایران ورزشـــی گفت: »صفر تا صد پروژه کمـــک داور ویدیویی 
مربـــوط به ســـازمان لیگ اســـت و براســـاس لیســـت اعلامی 
ســـازمان لیگ، کمیته داوران برای بـــازی تیم داوری تخصیص 
می دهد.« همچنین داود رفعتی دبیر ســـتاد استانداردســـازی 
ورزشـــگاه های ایـــران در خصوص ایـــن موضـــوع توضیح داد: 
»موضـــوع VAR جـــزو ملزمات استاندارد ســـازی فدراســـیون 
است، فدراســـیون از خرید تجهیزات توسط باشگاه استقبال 
می کنـــد و درحـــال حاضـــر باشـــگاه ها تنهـــا می تواننـــد از دو 
شـــرکت EVS و شـــرکت چینـــی بـــرای مســـابقات اســـتفاده 
کنند و بـــرای اجاره یا خرید این سیســـتم باید از فدراســـیون 
اجازه نامه داشـــته باشـــند چرا که فدراســـیون بـــرای دریافت 
حـــق اســـتفاده از VAR در لیـــگ برتـــر مبلغـــی را بـــه عنـــوان 

لایســـنس به فیفـــا پرداخت کرده اســـت.«

مستهلک شدن در پی جابه جای های متعدد
کمبود سیســـتم های موجود در کشـــور باعـــث جابه جا هـــای متوالی آنها شـــده که این 
موضوع در درازمدت به مســـتهلک شـــدن سیســـتم ها منجر خواهد شـــد، برای همین 
اجاره این سیســـتم ها که پشـــتوانه گارانتـــی هم ندارند، بـــرای یک باشـــگاه لیگ برتری 
مقرون بـــه صرفه به نظر نمی رســـد. فرایند تضمین کیفیـــت و اعتبار VARهـــای موجود 
یکـــی از مســـائل کلیدی اســـت که باید حل شـــود. عدم شـــفافیت در رونـــد تأمین این 
سیســـتم ها و قیمت گذاری هـــای غیرمنصفانـــه، مانـــع از پیشـــرفت فوتبـــال ایـــران در 
ایـــن حوزه می شـــود. توجه بـــه جزئیات و همـــکاری مثبت میـــان فدراســـیون فوتبال و 
شـــرکت های تولیدکننـــده ضروری اســـت. البته کـــه مســـئولین اجرایی این سیســـتم 
در تـــلاش هســـتند که بـــا بهترین کیفیـــت آن را به فوتبـــال ایران عرضه کننـــد اما عدم 
شـــفافیت در قیمت گذاری و البته هزینه های بالاتر نســـبت به نمونه های خارجی باعث 
شـــده تا باشـــگاه ها برای اســـتفاده از این سیســـتم میلی نداشته باشـــند. در این راستا، 
امید اســـت که با همکاری همه جانبـــه و حمایت های متقابل، دسترســـی به VARهای 

اســـتاندارد و باکیفیت برای فوتبال ایران تســـهیل شـــود.

محمـــد رجائیـــان مدیرعامـــل آلومینیوم اراک درباره مشـــکل پرداخت نشـــدن 
حق پخـــش تلویزیونـــی فوتبال اظهـــار کرد: »مجبور هســـتند که مشـــکل حق 
پخـــش را حـــل کننـــد و حتـــی نهادهای بالا دســـتی فوتبـــال ماننـــد AFC هم 
در صورتحســـاب های مالـــی باشـــگاه ها بـــرای صـــدور مجوزهای لازم بـــه دنبال 
درآمدهای حاصل از حق پخش می گردند. شـــاید امســـال هم بتوانیم قســـر در 
برویـــم اما اگر در آینده هیچ کدام از باشـــگاه های ما حق پخش نگرفته باشـــند، 
نمی تواننـــد مجوز حرفـــه ای بگیرند.« او افـــزود: »در این بـــاره دو موضوع وجود 
دارد. یک موضوع اینکه مســـئولان صدا و ســـیما می گویند درآمدشـــان از پخش 
بازی هـــای فوتبال خیلـــی زیاد نیســـت و دوم اینکه من جایـــی خواندم که صدا 
و ســـیما از دو بازی استقلال و پرســـپولیس در لیگ نخبگان آسیا درآمد نجومی 

داشـــته اســـت. صداوســـیما یک اعتقادی دارد که اعتباراتی بر اســـاس چیزی 
کـــه می خواهند به عنـــوان حق پخـــش پرداخت کنند، در بودجه شـــان 

دیده شـــود.« مدیرعامل آلومینیوم بیان کرد: »امیدوار هســـتم که 
حـــق پخش به فصل آینده برســـد. البتـــه در این بیـــن وزیر ورزش 
و رئیس جمهـــور باید کمـــک کنند چون یکی از کارهای اساســـی و 
به دردبخـــور در فوتبال، حق پخش خواهد بود. باید باشـــگاه های 
لیگ برتری اســـتادیوم های شهرشـــان نه به شـــکل اجاره ای بلکه 

باید به اسپانســـرهای تیم ها واگذار شـــود که در حال هزینه کردن 
در فوتبال هستند.«

 رجائیان: 
 صدا و سیما 

در لیگ نخبگان آسیا 
درآمد نجومی دارد

باشگاه ها مستقیماً وارد عمل می شوند؟
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